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در پی انتشـــار تصاویر جعلی و غیراخلاقی از تیلور ســـوییفت، خواننده مشـــهور 
آمریکایی با استفاده از هوش مصنوعی، مجددا موجی از نگرانی در میان نخبگان 
سیاسی و اجتماعی آمریکا به راه افتاده که متوجه گسترش بی حد و مرز قلمروی 
این فناوری و تاثیرگذاری شگرف آن است. خاستگاه پدید آمدن و پرورش هوش 
مصنوعی ایالات متحده است اما اولین جایی که نگرانی های شدیدی نسبت به 
آن پدید آمد هم همین کشور بود. کاخ سفید اتفاقی که درباره تیلور سوییفت افتاد 
را نگران کننده خواند و از مدیران رسانه های اجتماعی خواست تا قوانین جلوگیری 
از انتشار اطلاعات نادرست و توهین آمیز را در پلتفرم هایشان اجرا کنند. سخنگوی 
مطبوعاتی کاخ سفید، روز جمعه گفت: »ما از انتشار تصاویر جعلی در رسانه های 
اجتماعی نگرانیم؛ هرچند شرکت های مالک اپلیکیشن های رسانه های اجتماعی 
سیاست های مستقلی در مدیریت محتوا دارند اما معتقدیم که آنها باید قوانین مربوط 
به جلوگیری از انتشار اطلاعات و تصاویر نادرست و توهین آمیز را به درستی اجرا 
کنند.« کارین ژان پیر در ادامه گفت: »متاسفانه مشاهده می کنیم که اجرای ناکافی 
این قوانین، زنان و دختران را هدف آزار و اذیت آنلاین و سوءاستفاده قرار داده و بر 
زندگی خصوصی و اجتماعی آنها تاثیر مخربی می گذارد.« انتشار تصاویر جعلی 
و جنسی از تیلور سوییفت در این هفته غیر از مقامات کاخ سفید، موجی از خشم 

و انزجار را در میان طرفداران او و کسانی که به عنوان فعالان حقوق زنان شناخته 
می شوند هم به راه انداخت. این اتفاق بار دیگر بحث های داغی را در مورد خطرات 
هوش مصنوعی و محتوای تولید شده توسط آن که به »دیپ فیک« یا »جعل عمیق« 
معروف شده، به وجود آورده است. این اتفاق زمانی رخ داد که ابزار های شناسایی 
یک تصویر ساخته شده با هوش مصنوعی با مشکل مواجه شدند و شناسایی آن 
را برای این پلتفرم ها دشوارتر کردند و باعث شدند پیش از آنکه شبکه اجتماعی 
ایکس، یا همان توییتر سابق تصاویر برهنه سوییفت را حذف کند، این تصاویر ۴۵ 
میلیون بار فقط در همین پلتفرم دیده شوند و طرفداران تیلور سوییفت را واداشت 
تا در شـــبکه های اجتماعی با هشـــتگ »از ســـوییفت محافظت کنید« نسبت به 
انتشـــار این تصاویر معترض شـــوند. پیش از این هم بسیاری از چهره های مشهور 
آمریکایـــی بـــه دنبال کنندگان خود هشـــدار داده  بودند که فریـــب جعل تصاویر و 
ویدئو ها را نخورند اما یک سونامی غول آسا مثل این را نمی توان صرفا با توصیه های 
اخلاقی مهار کرد. البته موضوع فقط به چهره های مشهور هنری و ورزشی محدود 
نمی شـــود و برای چهره های سیاســـی هم نگرانی هایی ایجاد کرده است. به عنوان 
مثـــال پیـــش از انتخابات ریاســـت جمهوری ۲۰۲۴، هوش مصنوعی نگرانی هایی 
درباره استفاده از این فناوری و مخدوش شدن مرز شناخت و تشخیص اطلاعات 
درست و نادرست را برانگیخته است.  جو بایدن رئیس جمهوری ایالات متحده 
، یک فرمان اجرایی گسترده در زمینه هوش مصنوعی امضا کرد که بر  در ماه اکتبر
استفاده از فناوری های نوظهور و مدیریت خطرات آن تمرکز دارد اما کارشناسان 

و فعالان حوزه فناوری خواســـتار اقدامات جدی تر از ســـوی شـــرکت های فعال در 
حوزه رسانه های اجتماعی و همچنین دولت ها و قانونگذاران برای مقابله با پدیده 
مخرب دیپ فیک و سوءاستفاده از آن هستند. در سطوح پایین تر جامعه آمریکا 
هم نگرانی هایی نسبت به گسترش این فناوری ایجاد شده که جنس آنها اساسا با 
دغدغه های طبقات بالا متفاوت است. به عنوان مثال هوش مصنوعی در زمینه های 
مالی و تجاری نگرانی هایی به وجود آورده که بخش قابل توجهی از آن با از دست 
دادن شـــغل به دلیل اتوماســـیون هوش مصنوعی مرتبط است. این قضیه، از آنجا 
که طراحان الگوریتم های هوش مصنوعی عمدتا افرادی سفیدپوست و ثروتمند 
از جامعه آمریکا هستند، می تواند به نابرابری اجتماعی-اقتصادی منجر شود و به 
علاوه اتکای بیش از حد به فناوری هوش مصنوعی ممکن است منجر به از بین 
رفتن نفوذ انســـانی و فقدان عملکرد انســـانی در برخی از بخش های جامعه شـــود. 
به عنوان مثال، اســـتفاده از هوش مصنوعی در مراقبت های بهداشـــتی می تواند 
منجر به کاهش همدلی و اســـتدلال انســـان شود. اعتصاب گسترده نویسندگان 
هالیـــوود کـــه در ادامه با اعتصاب بازیگران همراه شـــد، در اعتراض به جایگزینی 
هوش مصنوعی با انسان صورت گرفته بود که نشان می داد دغدغه های طبقات 
پایین، ممکن است به بالادستی ها هم سرایت کند.  فعالان بازارهای مالی و بورس 
هم به شدت از تاثیرگذاری مخرب هوش مصنوعی می ترسند و هشدارهای مبنی بر 
این می دهند که سیگنال دهی الگوریتمی، بدون در نظر گرفتن هیجانات طبیعی 
انسانی در جوامع، می تواند بحران های مالی سنگینی پدید بیاورد. موارد متعددی 

بـــرای نگرانـــی از هوش مصنوعی در بین آمریکایی ها وجود دارد اما یک نکته قابل 
تامل در این میان، دردسرساز شدن این ابزار تکنولوژیک برای کسانی است که قبلا 
، همین دردسرها را برای کشورهای دیگر ایجاد کرده بودند. به طور  با ابزارهای دیگر
مثال هیچ چیز نمی توانســـت جلوی جعل یا تحریف اخبار به نفع منافع ایالات 
متحده را بگیرد و این کشـــور از آنجا که تســـلط یک جانبه ای بر اکثر رســـانه های 
جریان اصلی دنیا داشت، روی بخش قابل توجهی از افکار عمومی دنیا چنانکه 
با منافعش سازگار بود، تاثیر می گذاشت. از سوی دیگر حکومت ایالات متحده 
مرتبا حکومت های رقیب یا دشمنانش را به سانسور متهم می کرد و حدود اخلاقی و 
اجتماعی متفاوتی که در کشورهای گوناگون وجود دارد را عمدا در نظر نمی گرفت و 
به تحریک آن جوامع می پرداخت. حالا اما با انتشار عکس های برهنه یک خواننده، 
کنگره آمریکا و کاخ ســـفید هم ناچار اســـت به سانســـور فکر کند و درباره کندی 
اجرای آن به شدت هشدار بدهد یا متولیان کاخ سفید در موقعیتی دیده می شوند 
که نسبت به استفاده از این ابزار در انتخابات پیش رو دچار نگرانی هستند. هوش 
مصنوعی اگرچه در آمریکا پدید آمد و پرورش پیدا کرد اما در ادامه ممکن است به 
روزنه ای تبدیل شود که کشورهای دیگر توسط آن موفق به نفوذ در جامعه آمریکا و 
تاثیرگذاری روی آن بشوند. این قضیه به خصوص در مورد انتخابات آینده آمریکا 
نگرانی هایی برای اهالی کاخ سفید ایجاد کرده و اتفاقی که در مورد تیلور سوییفت 
افتاد، بهانه ای برای مواجهه جدی و مستقیم با این پدیده، چه به لحاظ فنی و چه 

از جهت حقوقی فراهم می کند. 

علیرضا سبحانی نسب، مدیر انتشارات جمال سال 1375به عنوان نویسنده 
وارد حوزه کتاب شد. پنج یا شش سال بعد از شروع حرفه ای نویسندگی، 
احســـاس کـــرد در زمینه  کتاب کودک خلأیی جـــدی وجود دارد. خیلی از 
ناشـــران به جهت اینکه حوزه نشـــر و کتاب کودک کار پردردســـری است 
و مشـــخصا در موضوع آثار دینی الگویی هم وجود ندارد به ســـراغ انتشـــار 
کتاب های دینی برای کودکان نمی روند. همین باعث شد تا سبحانی نسب 
وارد حوزه نشر شود و کار در حوزه کتاب های دینی کودک را شروع کند. به 
بهانه دوره جدید تریلر نویسی که این نشر برگزار کرد به سراغ سبحانی نسب 

رفتیم تا برایمان از این حوزه و مشکلات و حواشی اش بگوید. 

یابی شما  ید؛ ارز با توجه به تجربه چندین ساله ای که در حوزه کودک و نوجوان دار
از وضعیت حوزه ادبیات کودک و نوجوان در حال حاضر چیست؟

تعداد تولیدات حوزه  ادبیات کودک و نوجوان در کشورهای مختلف جهان بسیار 
است؛ ضمن اینکه پرتعداد هم مصرف می شود و از حیث درآمد اقتصادی جایگاه 
خوبـــی دارد. امـــا در ایـــران حجم تولید کتاب های کودک و همچنین کتاب های 
کودک متناســـب با اســـتانداردهای دینی کم اســـت. این را در نسبت با جمعیت 
می گویم و همچنین نسبت به میزان کودک و نوجوانی که در ایران داریم. به خاطر 
نبود اســـتراتژی محتوا در نزد مســـئولان کلان فرهنگی در این ســـال ها شاهد رشد 
ترجمه در حوزه  کودک و نوجوان بودیم و حجم کتاب های ترجمه و اثرگذاری آنها 
یاد بوده است. فارغ از اینکه این کتاب ها آسیب های فرهنگ خودش را  بسیار ز
دارد باید به این توجه داشت که از یک فرهنگ دیگری به کشور ما کوچ کرده است 
و بخش زیادی از کودک و نوجوان ما با فرهنگ غیربومی رشد می کنند. نقدهایی 
هم به این جنس آثار وجود دارد مثل اینکه می گویندکه این آثار باعث دین گریزی 
کودکان می شود یا اینکه می گویند با اخلاق انسان گرایانه در یک زیست متفاوت 
دیگری نوشـــته شـــده اســـت و خواننده ایرانی با یک روش اباهه گری در رفتار بار 
می آید. افرادی که این جنس آثار تربیت می کنند این گونه است که ممکن است 
باور به خدا داشته باشند اما خیلی باور به احکام و مناسک، فقه و در حقیقت 
رفتارهای دینی ندارند.  بر اثر غفلت دست کم دو دهه مسئولان فرهنگی، نابسامانی 
جدی ای در تولید کتاب های بومی به ویژه کتاب های دینی به وجود آمده است و 

این باعث شده که عمده  کتاب های کودکی که الان در ایران آماده می شوند با طعم 
سکولار باشد و فاصله  زیادی با معارف دینی داشته باشند. به ویژه رمان هایی که 
برای نوجوانان در این یک دهه  اخیر ترجمه شده و ذائقه  سازی شده برای کودک 
و نوجوان ما، همه برای ذبح اخلاق، برای ذبح دین، برای ترویج اباهه گری و ترویج 
سبک زندگی غربی و سبک زندگی غیربومی تولید شده اند.  هرچند در این زمینه ها 
حرفی برای گفتن داشته باشیم، مثلا روشنفکرانی که توجهی به جنبه های معارفی 
کتاب ها ندارند؛ شاید بیایند و بگویند ما در دو دهه  اخیر ژانرهای مختلفی را تجربه 
کردیم، ادبیات ما در زمینه های مختلف رشـــد کرده و به اســـتانداردهایی رسیده 
است و همچنین به سبک های جدید داستان نویسی برای آثار کودک و نوجوان 
رســـیدیم. من ضمن اینکه اینها را انکار نمی کنم و محترم می شـــمارم و به حضور 
چنین ادبیاتی نیاز داریم اما سوال من این است که ما به چه قیمتی این ژانرها را 
وارد کردیم. ممکن است برخی از ناشران بگویند ما به دلیل نداشتن کارشناس قوی 
دینـــی بـــرای کتاب کودک از این جنس آثار تولید نمی کنیم. علی رغم اینکه بهانه  
خوبی است ولی نمی دانم چرا اینها حتی کارشناس برای کتاب های دینی که ضد 
فرهنگ بومی ما هستند ندارند، یعنی نمی آیند کتاب ها را از حیث اینکه آیا با سبک 
زندگی ایرانی و ملی ما می سازد بررسی کنند، چرا کارشناسی را ندارند که فرهنگ 
مخرب برخی از کتاب های کودک را بررســـی کنند.  بعضی از این کتاب ها را که 
می بینیم احساس می کنیم که تسامح نیست، سهل انگاری نیست، بلکه عامدانه 
، فاقد اخلاق و معارف دینی  کتاب هایی تولید می شـــود که بچه های ما ســـکولار
باشند. آنها را به خودکشی و پوچ انگاری نزدیک کند، آنها را در فضاهای مجازی، 
خیالی و غیرواقعی رشد دهند. اگر ناشری بگوید که به دلیل نداشتن کارشناس 
دینی، کتاب دینی تولید نکردم، خیلی موجه تر هســـت تا اینکه ببینیم ناشـــرانی 
کتاب هایـــی چـــاپ می کنند که خروجی آن جز تخریـــب فرهنگ ملی، تخریب 
اخلاق و ادب جامعه و تخریب داشـــته های فرهنگی می شـــود که باعث افتخار 
چندهزار ساله  ما هستند. این را دیگر نمی شود گفت چون کارشناس نداشتم این 
کتاب ها را چاپ کردم و توجهی به لوازم و آن آثار تخریبی این کتاب ها نداشتم.  

نشرشما چه ایده های تازه ای برای کار در حوزه کودک و نوجوان دارد؟
از وقتی که وارد حوزه  کودک و نوجوان شـــدیم، ســـعی کردیم که پیشـــرو باشـــیم. در 
حوزه  کتاب های دینی، ســـبک جدیدی را به بازار آوردیم که ســـال ها طول کشـــید 
این سبک فهم شود و به طور جدی گسترش یابد. در مسیر تولید و عرضه کتاب  

از انتقادات، استقبال می کنیم اما کسانی هستند که نقدهای غیرمنصفانه دارند 
و بدون اینکه به پشتوانه  مباحث معرفتی که با خون دل به آن رسیدیم، گوش کنند، 
از پیش قضاوت می کنند. نوعا هم علت بدفهمی و ارتباط برقرار نکردن با آثار نشر 
جمال، پیش فرض هایی هست که سال ها رد شده است. مثلا یک عده با توجه 
به دانشـــی که از مباحث رشـــدی روانشناسی مثل ژان پیاژه دارند کتاب های نشر 
جمال را نقد می کنند که این نگاه ها سال هاست منسوخ شده و در همان زمان 
حیاتش، یعنی 7۰ سال پیش بسیاری از نظرات او منسوخ شده بود. ما استادی 
داشتیم که مروج این نگاه ها در ایران است و بسیاری از کسانی که الان در حوزه 
کـــودک یـــا درباره  کودک می نویســـند؛ نگاه های شناخت شناســـی و رشـــد پیاژه را 
وحی منزل می دانند و با همین نگاه به نقد خیلی از آثار کودک می پردازند. جنس 

نقدهایش به آثار نشر جمال هم از همین جنس است. 
مـــا ســـعی کردیـــم در عرضـــه و عرصه  کتاب کـــودک دینی، بابی را بـــه روی کودک 
مسلمان و چه بسا بابی را به روی کودکان جهان باز کنیم و یقین دارم سال ها بعد، 
بخش های زیادی از مسیری که آمدیم تبدیل به دوره خواهد شد. گام های بلند و 
خوبی برداشتیم هرچند در ابتدای راه هستیم. آثار نشر جمال به زبان های دیگر 
ترجمه شدند. اینکه کتاب در ایران دیده شود یک بحث است اما اینکه بتواند در 
کشورهای دیگر توفیق داشته باشد و از ترجمه ها استقبال شود نشان دهنده این 

است که در نوشتن و انتشار این حقیقت درست عمل کردیم. 
 

اولین دوره آموزشی رمان تریلرنویسی را برگزار کردید؟ دلیل این کار چه بود؟
ببینیـــد جامعـــه  ما نیاز جدی به همه  ژانرهای ادبیاتی دارد. ژانری داریم به نام ژانر 
امنیت و نوشـــتن داســـتان های پلیســـی، امنیتی که اتفاقا کودکان و نوجونان ما 
به شـــدت به آن نیاز دارند. این ژانر از این جهت مهم اســـت که به بچه ها کمک 
می کند در جنگ شناختی دچار فریب هایی نشوند؛ اینکه دشمن بتواند سوار بر 
ذهن کودک و نوجوان و جوان، آنها را به خطا بیندازد و به امنیت ایران لطمه بزند 
و این نیازمند تولید آثاری است که هوش امنیتی کودکان را بالا ببرد. هوش کودکان 
را در زمینه  شناخت فریب های دشمن بالا ببرد. اگر کودک و نوجوان ما با خواندن 
یک سری رمان ها هوش امنیتی اش بالا رفت می تواند ترفندهای دشمن برای نفوذ 
در بین کودک و نوجوان و جوان را هم شناسایی کند. این یک واقعیتی است که 
دشـــمن در حال برنامه ریزی اســـت تا با ارائه یک شـــناخت غلط برای کودکان و 
نوجوانـــان مـــا، خطاها را به یک آرمـــان و آرزوی جمعی تبدیل کند. در این فرآیند، 

غلط ها به چیزی تبدیل می شوند که کودک و نوجوان حاضر است خودش را برای 
آن فدا کند و حتی امنیت جامعه را از بین ببرد یا دست به از بین بردن افتخارات و 
زیرساخت های کشور بزند. یکی از روش های آموزش درست اندیشی و خردورزی 
رمان هایی اســـت که با نگاه به امنیت داخلی یا امنیت جهانی نوشـــته می شـــود 
و هوش امنیتی کودک و نوجوان را بالا می برد. این نوع داســـتان ها در کشـــورهای 
غربی قدمت بیشتری دارند و اینها گاهی با نام داستان های پلیسی و در سطحی 
، داستان های امنیتی که عمدتا منافع ملی کشورها را تامین می کنند  رشدیافته تر
نوشته شده است. در ایران این ژانرها یک مقداری دیرتر به دست نویسندگان ما 
تولید شـــده اســـت اما با این حال کارهای خوبی را داریم. برای اینکه نویســـندگان 
قوی ای در این زمینه داشـــته باشـــیم لازم اســـت از اســـتعدادهای جوان استفاده 
شود تا دانش نوشتن داستان های امنیتی منتقل شود، آثار موجود ارزیابی شوند، 
آثـــار جهانـــی دارای رتبـــه  خوب در این ژانر مورد توجه قرار بگیرند و برای خواندن و 

یادگیری از آنها تشویق شوند. 

ورود به این ژانر چه کمکی به نوشتن داستان برای کودک امروز می کند؟
یکـــی از مهم تریـــن مباحثی که باید بـــرای کودک و نوجوان آمـــوزش داد خردورزی 
اســـت. اینکه درســـت بیندیشد، دچار مغالطات نشود و اگر در جنگ شناختی 
افتاد فرق بین عقل و وهم را بفهمد، فرق بین فهم و وهم را بفهمد. این گاهی مواقع 
از طریق فبک )فلسفه برای کودک( بیان می شود و آنها را به اندیشیدن و درست 
اندیشیدن راهنمایی می کند. فبک مسیر خوبی است که نیاز به کلاس دارد و از 
طریق کلاس ها می شود بچه ها و کودکان را علاقه مند به خردورزی کرد، علاقه مند 
به پرسشگری و اندیشیدن کرد ولی رمان یا داستان امنیتی، یک ژانر ادبی است 
که در آن با ایجاد هیجان، مخاطب به دنبال ارضای هیجانات خودش است و 
چه بسا در همین رمان های امنیتی وقتی به عنوان خواننده جلو می رویم، ما هم 
دچار خطای شناختی، دچار قضاوت اشتباه می شویم و هرچه مسیر را در رمان 
جلوتر می رویم؛ به عمق اشتباه مان افزوده می شود. جایی که رمان شروع می کند به 
گره گشایی، متوجه می شویم که چقدر ما زود قضاوت کردیم، چقدر در این جنگ 
شناختی دچار آسیب شدیم. اثرگذاری این داستان ها عمیق تر است و بیشتر در 
ذهن انسان می ماند. در حال حاضر در ژانر ادبی امنیت، گونه   ادبیات امنیتی، 
برای بزرگسالان متداول است. ولی این را تبدیلش بکنیم به گونه های ادبی امنیتی 

نوجوان و بعد هم کودک؛ کار سختی است ولی مسیری است که باید برویم. 

وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی در حاشیه چهل ودومین جشنواره بین المللی 
تئاتـــر فجـــر در جمـــع خبرنـــگاران تصریح کرد نابرابری بودجه تئاتر نســـبت به 
ســـینما، برطرف می شـــود. محمدمهدی اســـماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی که در ششـــمین روز چهل ودومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر در 
تالار وحدت به تماشای نمایش »تروما« به کارگردانی احمد سلیمانی نشست، 
دربـــاره وضعیـــت افزایش بودجه جشـــنواره تئاتر فجر و کل تئاتر و پایین بودن 
بودجه تئاتر نســـبت به ســـینما، یادآور شـــد: »سال ۱۴۰۱ نســـبت به سال ۱۴۰۰ 
بودجه جشنواره تئاتر بیش از ۵ تا ۶ برابر افزایش پیدا کرد و بالای ۳۵ میلیارد 
تومان در ســـال گذشـــته برای جشـــنواره تئاتر فجر هزینه کردیم. این درحالی 
است که بودجه جشنواره تئاتر فجر در سال ۱۴۰۰ حدود ۶ تا 7 میلیارد تومان 
ی اظهار کرد: »امسال به دلیل مشکلات بودجه ای، دوستان پیشنهاد  بود.« و
تعطیلی جشـــنواره های منطقه ای تئاتر را دادند که من نپذیرفتم و مصر بودم 
که این جشـــنواره ها برگزار شـــود که خوشـــبختانه در چهار منطقه با اســـتقبال 

بسیار خوب برگزار شد.« 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه در حال حاضر مشکلات بودجه ای 
یم، تصریح کرد: »این مساله را  برای برنامه های ارائه شده از سوی دوستان ندار
قبول دارم که در کل، از ابتدا حوزه فرهنگ و هنر بودجه بالایی نداشته و تئاتر 
هـــم در قیـــاس با ســـینما وضعیت بودجه نابرابـــری دارد و تلاش ما بر حل این 
کید کرد: »امسال از معاون هنری خواهش کردم  مساله است.« اسماعیلی تا
بودجه ای کاملا عملیاتی را تنظیم کند و رشد قابل ملاحظه ای در پیش بینی 
بودجه اتفاق افتاد. امسال بالای ۱۴۰ میلیارد تومان بودجه معاونت هنری بود، 
که نظر من به افزایش ســـه تا چهار برابری این بودجه اســـت و با ســـازمان برنامه 
و بودجـــه و دوســـتان مجموعـــه هـــم به توافقـــات خوبی رســـیده ایم. در بحث 
تبصـــره ۹ بنـــده »ه« که الحمدلله اجرایی شـــد، بودجه ویـــژه ای را برای تئاتر در 
ی یادآور شد: »کار مهم دیگری انجام دادیم که به پیشنهاد  نظر گرفته ایم.« و
معاون هنری بود. به انجمن های نمایشی در استان ها سرانه یک میلیارد تومان 
اختصاص دادیم و ان شـــاءالله این هفته تخصیص ۵۰ درصدی این ســـرانه 
آماده می شـــود و کار مدیریت این بودجه هم برعهده معاونت هنری اســـت. 
ینی که تاسیس شـــده، اعلام کردم میز موســـیقی، میز تئاتر  در قرارگاه شهید آو
و میز هنرهای تجســـمی در اختیار معاون هنری و همکاران شـــان باشـــد که 
ایشـــان با علم و شـــناختی که از اســـتان ها دارند برنامه ریزی را انجام دهند. از 
ی پرســـیدم که سالانه به انجمن های نمایشی استان ها چه میزان  آقای ســـالار
ی گفت ســـالانه ۵ تا ۱۰ میلیـــون تومان. ما این  بودجـــه پرداخت می شـــود که و
مبلغ را سالانه به یک میلیارد تومان می رسانیم و این یعنی حمایت عملی از 
حوزه نمایش و تئاتر در اســـتان ها که به هر حال کار اصلی هم همان جا باید 
کید کرد: »ان شاءالله با همکاری  شکل بگیرد.« وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تا
معاون هنری و مدیرکل هنرهای نمایشـــی تلاش می کنیم فاصله بین بودجه 

تئاتر با سینما را از بین ببریم.« 

مرتضی علیزاده، کارگردان فیلم سینمایی »بی بدن« با اشاره به جزئیات مطرح 
شده از این اثر در یکی از رسانه ها گفت: »آنچه در آن گزارش روایت شده، مرتبط 
با فیلمنامه اولیه ای اســـت که ما به شـــورای پروانه ساخت ارشاد داده بودیم و 
مشـــخص بود که نویســـنده گزارش نســـخه نهایی فیلم را ندیده است. جالب 
اینکه آن فیلمنامه اولیه چند اصلاحیه خورده است اما بی تقوایی این رسانه 
این بود که خبرنگارش براســـاس همان نســـخه اولیه فیلمنامه، گزارش نویسی 
ی کردند و  کرده بود. یعنی برای فیلمی که ندیده بودند، این گونه حاشیه ســـاز
باعث شـــدند ما در ملتهب ترین ایام تولید فیلم، درگیر حواشـــی شـــویم.« او 
یم، آیا  کیـــد کـــرد: »هنوز نمی دانم باتوجه به حجم بـــالای پس تولیدی که دار تا
کران جشنواره برسانیم یا نه. به نوعی همه  می توانیم نسخه نهایی را به جدول ا
یم دقیقه نودی طی می کنیم و خدا کند بتوانیم فیلم را به جشنواره  کارها را دار
برسانیم. نسخه ای از فیلم که هیات انتخاب دید، در حدود ۶۸ دقیقه بود و 
باتوجه به روایت های مختلفی که درباره دلایل غیبت فیلم در بخش سودای 
سیمرغ شنیده ایم، نمی توانم به صورت قطعی درباره این موضوع اظهارنظر کنم. 
شـــخصا هم خیلی درگیر این موضوع نبوده ام و شـــاید هم باید منتظر بمانم و 
کران عمومی بتواند با عموم مردم ارتباط برقرار کند.« علیزاده  فیلمم در مرحله ا
درباره نگارش فیلمنامه »بی بدن« که توسط کاظم دانشی انجام شده و نسبت 
« گفت: »کاظم دانشـــی پتانســـیل بسیار بالایی در نگارش  این فیلم با »علفزار
و پژوهش در حوزه سوژه های قضایی دارد و در این فیلم هم دست به دست 
هم دادیم تا سوژه »بی بدن« به سرانجام برسد. قطعا این فیلم شباهت هایی با 
ی کاظم دانشی هم خواهد داشت اما تفاوت هایی هم دارد.  دنیای فیلمساز
یکرد اجتماعی فیلم می شود.  اصلی ترین این تفاوت ها هم مربوط به همین رو
از جنبه مسائل قضایی و جنایی اما فضای دو فیلم می تواند شباهت هایی 

به هم داشته باشد.« 

هنوز اندک زمانی از پخش برنامه جدید محمدرضا گلزار در شـــبکه ســـه ســـیما 
نگذشته است که این برنامه دچار حاشیه شد. به گزارش ایسنا، اولین قسمت 
از مســـابقه »پانتولیگ« با اجرای محمدرضا گلزار از پنجشـــنبه )پنجم بهمن( 
پخش شد. برنامه ای که پس از مدت ها دوری این بازیگر از آنتن و حاشیه ها و 
مخالفت هایی که از سوی عده ای دیگر از فعالان آنتن برای بازگشت به همراه 
داشت، سرانجام به قاب سیما راه یافت. »پانتولیگ« برنامه ای در حوزه  مسابقه 
و سرگرمی با محوریت بازی پانتومیم است. ساختاری که چندان جدید به نظر 
نمی رســـد و پیش تر در قالب برنامه های دیگر صداوســـیما ازجمله ادابازی در 
»خندوانه« به آن پرداخته شده است. اما آنچه پس از روی آنتن رفتن این برنامه 
نگاه ها را به خود جلب کرد، حاشیه هایی بود که در ارتباط با نام این برنامه شکل 
گرفت. بر این اساس در روزهایی که دستگاه های اجرایی ازجمله وزارت ارشاد 
و صداوســـیما بر ممنوعیت به کارگیری کلمات انگلیســـی و لاتین در مغازه ها و 
محصـــولات تولیـــد داخل تاکید ویژه دارند و مجدانـــه در این خصوص اعمال 
قانون و فرهنگ ســـازی می کنند، برنامه ای در خود رســـانه ملی روی آنتن می رود 
که برگرفته از عبارتی لاتین است.  براساس تبصره 7 قانون »ممنوعیت به کارگیری 
اسامی، عناوین و اصطلاحات بیگانه« صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران 
موظف اســـت از به کارگیری واژه های نامأنوس بیگانه خودداری کند و ضوابط 
دســـتوری زبان فارســـی معیار را رعایت کند. در همین ارتباط یاســـر احمدوند، 
معاون امور فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پیش تر با اشاره به نام برنامه 
شبکه سه، در این زمینه گفته بود: »پانتولیگ نام برنامه ای است که قرار است از 
تلویزیون پخش شود. انتخاب نام بیگانه برای یک برنامه تلویزیونی خلاف قانون 
ممنوعیت به کارگیری اسامی بیگانه است.« مهدی سموعی، مدیر روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هم در واکنش به ساخت این برنامه 

نوشت، کجایید که زبان فارسی در رسانه فارسی )رسانه ملی( از دست رفت. 

مدیر انتشارات »جمال« در گفت وگو با »فرهیختگان«:

ژانر  پلیسی - امنیتی  از نیازهای امروز ادبیات ماست

کاخ سفید به دنبال قوانینی  برای محدود کردن هوش مصنوعی و فناوری تصاویر جعلی است

جولان جعلی ها  بلای جان سلبریتی ها 

اختصاص یک میلیارد تومان بودجه برای انجمن های نمایش

چارسو

کارگردان »بی بدن«: نمی دانیم 
نسخه نهایی به جشنواره می رسد یا نه

حاشیه های 
یک اسم در برنامه گلزار

عاطفه جعفری
خبرنگار گروه فرهنگ

میلاد جلیل زاده
خبرنگار گروه فرهنگ


